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Udvalgets ordfører (Carl Petersen): Idet 
jeg henviser til den betænkning, udvalget 
har afgivet, skal jeg særligt henlede op- 
mærksomheden på det bilag, der følger 
med betænkningen, og som indeholder en 
besvarelse af de spørgsmål, udvalget har 
stillet til den højtærede udenrigsminister. 
Jeg skal på hele udvalgets vegne anbefale 
lovforslaget til endelig vedtagelse. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Forslaget til folketingsbeslutning 
vedtoges enstemmigt med 143 stemmer. 

Formanden: Der vil nu blive givet uden- 
rigsministeren meddelelse om denne ved- 
tagelse. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Anden (sidste) behandling af forslag til 
folketingsbeslutning i anledning af en under 
9. juli 1958 i  byen San Salvador afsluttet 
handels- og skibsfartstraktat mellem Dan- 
mark og Salvador. 

(Første behandling findes i tidenden 
sp. 4541). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Sagen sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Forslaget til folketingsbeslutning 
vedtoges enstemmigt med 142 stemmer. 

Formanden: Der vil nu blive givet uden- 
rigsministeren meddelelse om denne ved- 
tagelse. 

Der er ikke mere på dagsordenen. 
Folketingets næste møde afholdes i mor- 

gen, onsdag den 6. maj, kl. 13 med følgende 
dagsorden: 

1) Spørgsmål til ministrene. 

2) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændringer i lov om op- 
rettelse af et kreditinstitut for fiskeri- 
erhvervet. 

Mødet hævet kl. 1420. 

93. møde.  

Onsdag den 6. maj kl. 13. 

Formanden: I skrivelse af gårs dato 
meddeler handelsministeren, at han ønsker 
her i tinget skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring i lov om foran- 
staltninger til fremme af danske erhvervs- 
interesser. 

I skrivelse af dags dato meddeler land- 
brugsministeren, at han ønsker her i tinget 
skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om en kornordning for høst- 
året 1959-60. 

Udvalget angående forslag til lov om for- 
sorgen for åndssvage og andre særlig svagt- 
begavede og forslag til lov om ændringer i 
lov om offentlig forsorg (om forsorgsfor- 
længelse for åndssvage under børneforsorg) 
har afgivet tillægsbetænkning over nævnte 
lovforslag. Eksemplarer er omdelt. 

Udvalget angående forslag til bogførings- 
lov og forslag til lov om ændringer i kon- 
kursloven har afgivet betænkning over 
nævnte lovforslag. Eksemplarer vil blive 
omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov Oll. 
ændring af lov om udlån til foranstaltninger 
vedrørende staldhygiejne har afgivet be- 
tænkning over nævnte lovforslag. Eksempla- 
rer vil blive omdelt. 

Fra faglige og andre sammenslutninger 
samt fra private personer er modtaget en 
række henvendelser vedrørende udenrigs- 
politiske og forsvarsmæssige spørgsmål, be- 
skæftigelsesproblemer og andre sociale for- 
hold. De pågældende henvendelser er frem- 
lagt til gennemsyn for medlemmerne i 
læseværelset. 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Handelsministeren (Philip): Hermed har 
jeg den ære for det høje folketing at frem- 
sætte forslag til lov om ændring i lov om foran- 
staltninger til fremme af danske erhvervs- 
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[Handelsministeren.] 
interesser, i hvis kapitel I reglerne om ydelse 
af eksportkredit findes. 

Forslaget går ud på at forhøje det beløb, 
inden for hvilket der kan ydes eksport- 
kreditgarantier, fra 500 til 700 mill. kr. 

Når regeringen anser det for nødvendigt 
at søge beløbet forhøjet, skyldes det i første 
række den meget væsentlige stigning, der 
gennem de senere år har fundet sted i 
Danmarks industrieksport, der i 1954 androg 
ca. 2 200 mill. kr., og som i 1958 er steget 
til ca. 4 000 mill. kr., en stigning, der har 
givet sig udtryk i en forøgelse af statens 
samlede garantiforpligtelser i henhold til 
påtagne eksportkreditgarantier. Ca. 85 pct. 
af de ydede eksportgarantier vedrører 
eksport af industrivarer. 

Det vil være ønskeligt også fremover at 
opretholde og forøge den betydelige indu- 
strieksport. Ydelse af eksportgaranti er i 
mange tilfælde af stor værdi for ekspor- 
tørerne og er ofte nødvendig for den eks- 
portør, der vil være med i konkurrencen. 
I konkurrencen om de udenlandske ordrer 
spiller det ofte en afgørende rolle, at eks- 
portøren kan yde kredit, navnlig i sådanne 
tilfælde, hvor det drejer sig om store be- 
kostelige maskiner, skibe og andre store 
industrielle anlæg, som først efterhånden 
giver køberen en indkomst, der muliggør 
det for ham at betale. 

Som nævnt i lovforslaget andrager det 
samlede garantibeløb for ydede eksport- 
kreditter 홢 effektive garantier og tilsagn 
om garantier 홢 pr. 30. april 1959 ca. 440 
mill. kr.; det må forventes, at stigningen i 
garantierne vil fortsætte i den kommende 
tid. Den gældende lovs maksimumsbeløb 
vil derfor sandsynligvis ikke være tilstrække- 
ligt til imødekommelse af indgående ansøg- 
ninger om ydelse af eksportkredit. 

Statens eksportkreditudvalg er gjort be- 
kendt med regeringens tanker om forhøjelse 
af lovens maksimumsbeløb og har intet haft 
at erindre herimod. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til det høje tings 
hurtige og velvillige behandling, idet jeg 
tilføjer, at jeg i det udvalg, som formentlig 
vil blive nedsat til behandling af lovfor- 
slaget, er rede til at give alle nødvendige 
oplysninger til bedømmelse af sagen. 

Landbrugsministeren (Skytte): Herved har 
jeg den ære for det høje ting at frem- 
sætte forslag til lov om en kornordning 
for høståret 1959-60. 

Lovforslaget tilsigter en kornordning for 
det kommende høstår efter samme prin- 
cipper, som den kornordning, som for ti- 
den gælder i medfør af lov nr. 205 af 16. 
juni 1958 om en kornordning for høståret 
1958-59, bygger pa. 

Formålet med kornordningen er at sikre 
rug- og hvedeavlerne mulighed for at sælge 
deres brødkorn til faste priser til anven- 
delse i befolkningens forsyning med mel 
og brød. Staten påtager sig pligt til straks 
fra høstårets begyndelse at overtage brød- 
korn, der kan betegnes som gode, sunde 
varer; men for at gøre landmændene in- 
teresseret i ikke at aflevere hele deres 
brødkornsavl ved høstårets begyndelse fast- 
sættes der ligesom i år et halvmånedligt 
lagerlejetillæg. 

Der er i bemærkningerne til lovforslaget 
hærmere gjort rede for, både hvorledes den 
nugældende kornordning er afviklet indtil 
nu, og hvorledes størrelsen af den kom- 
mende brødkornshøst og forbrugets stør- 
relse efter gennemsnitsberegninger vil stille 
sig. 

Der regnes ikke med noget overskud af 
hvede, hverken af sidste års høst eller af 
den kommende høst. Overskuddet af rug 
vil i år næppe overskride ca. 33 000 t, hvil- 
ket er betydelig mindre end forventet, og 
den forpligtelse, statskassen efter den gæl- 
dende kornlov har til at bære eventuelle 
tab på overskudsbeholdningen, vil derfor 
blive af begrænset omfang. Tabets endelige 
størrelse vil bero på, hvilken pris der kan 
opnås for beholdningen til foderbrug. Det 
anslåede overskud af rug af næste års høst 
er knap 100 000 t, men hvor stort over- 
skuddet bliver, vil naturligvis afhænge af 
rughøstens størrelse og rugens kvalitet. 

Under de forhandlinger, jeg har haft med 
repræsentanter for landbrugsorganisationer- 
ne om en kornordning for det kommende 
år, er der opnået enighed om en forhøjelse 
af priserne på rug og hvede med henholds- 
vis 2 kr. og 1 kr. pr. 100 kg, således at 
avlerne for brødkorn af den kommende høst 
opnår 47 kr. pr. 100 kg for rug og 49 kr. 
pr. 100 kg for hvede. 


